
 

گلایه از ارقام حاشیه ساز »شهریه مدارس« 
توسعه  و  دولتی  غیر  کز  مرا و  مدارس  سازمان  رئیس 
ارقام غیر  انتشار برخی  با اشاره به  مشارکت های مردمی 
معمول حاشیه ساز از شهریه  مدارس که موجب تشویش و 
نگرانی های مردم می شود، بر تامل و راستی آزمایی این آمار 
کید کرد و گفت: بیش از ۴۰ هزار مدرسه و مرکز غیردولتی در  تا
کشور مشغول فعالیت هستند که شهریه هر مدرسه و هر مرکز 
متناسب با شاخص ها و آیتم های مورد نظر متفاوت است؛ 
این در حالیست که به هیچ وجه افزایش »درصدی« شهریه ها 
کز اعمال نخواهیم کرد. را به صورت یکنواخت در مدارس و مرا
احمد محمودزاده در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه مصوبه 
نهایی شهریه  مدارس غیردولتی، هنوز به مدارس ابلاغ نشده 
است، گفت: در صورت اخذ مبلغ نامتعارف ابتدا موسس باید 
گر این کار را نکند علاوه بر  هزینه دریافتی را به والدین برگرداند، ا
گر باز  برگشت وجه، موسس جریمه  می شود و در مرحله سوم ا
هم از انجام وظایف قانونی سر باز بزند، بر اساس دستورالعمل 
ابلاغی از سوی مدیران مناطق و استان پیگیری و به صورت 

سیستماتیک از حساب مدارس برداشت می شود.
کید بر نظارت کامل و مستمر بر عملکرد مدارس  وی با تا
کیفیت  افزود:  استان ها،  و  مناطق  سوی  از  غیردولتی 
فعالیت های آموزشی و پرورشی مدارس در میزان شهریه آنها 
موثر است. شرط ماندگاری دراین حوزه ارائه خدمات کیفی، 

قابل قبول و مطلوب به دانش آموزان و مردم است.
توسعه  و  دولتی  غیر  کز  مرا و  مدارس  سازمان  رئیس 
کید بر حمایت از حقوق دانش  مشارکت های مردمی با تا
آموزان و خانواده ها و اثرگذاری در نظارت بیشتر بر عملکرد 
کز غیر دولتی، گفت: شهریه های نامتعارف از  مدارس و مرا
منظر آموزش و پرورش پذیرفتنی نیست و مدیران مناطق 
و استان ها و موکدا شهر تهران باید بدون اغماض با معدود 

مدارس متخلف برخورد قانونی داشته باشند.
معاون وزیر آموزش و پرورش به انتشار برخی ارقام غیر 
معمول و حاشیه سازی برخی رسانه ها که موجب تشویش 
و نگرانی های مردم و افزایش یاس اجتماعی می شود اشاره 
کید کرد و ادامه داد: این  و بر تامل و راستی آزمایی آن ها تا
در حالیست که رسانه ها به عنوان یکی از ابزارهای نظارتی 
می توانند در شناسایی و معرفی معدود متخلفان در این 
، سازمان را یاری کنند تا اقدامات قانونی در مورد آنها به  مسیر

سرعت انجام شود.
محمودزاده با بیان اینکه بیش از ۴۰ هزار مدرسه و مرکز 
غیردولتی در کشور مشغول فعالیت هستند، اظهار کرد: شهریه 
هر مدرسه و هر مرکز متناسب با شاخص ها و آیتم های مورد 
نظر متفاوت است و به هیچ وجه افزایش درصدی شهریه به 
صورت یکنواخت را اعمال نخواهیم کرد لذا استفاده از واژه 
کز مبنایی  خ شهریه برای مدارس و مرا »درصد« در تعیین نر
ندارد. وی با بیان اینکه ۸۰ درصد مدارس غیردولتی در کشور 
که بخش عمده ای از شهریه مدارس  استیجاری هستند 
صرف اجاره بها می شود افزود: اجرای ۳۰ ساعته شدن ساعات 
تدریس معلمان مدارس غیر دولتی از مطالبات جدی از 
گزیر بخشی از افزایش  موسسان مدارس غیر دولتی است و نا
شهریه مدارس غیر دولتی در همین راستا صورت گرفته است.
کید بر رهنمون های وزیر  معاون وزیر آموزش و پرورش با تا
آموزش و پرورش در راستای تعیین نقشه راه در جهت رسیدن 
به اهداف سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، ادامه داد: 
نقشه راه و برنامه راهبردی سازمان در راستای سیاست های 
، اسناد بالادستی و سند تحول  نظام تعلیم و تربیت کشور
بنیادین آموزش و پرورش تدوین و به استان ها ابلاغ شده 

است.
محمودزاده با اشاره به ارتقای مدیریت آموزش با اجرای 
مدارس تراز سند تحول بنیادین آموزش و پرورش در رویکرد 
این وزارت و دولت چهاردهم، گفت: در همین راستا سازمان 
برنامه ریزی های جدی را صورت داد و در ۵ قطب مدارس 
تراز در سطح کشور در حال اجرای برنامه های عملیاتی خود 
هستند که طبق پیش بینی ها در سال آینده باید ۳۰ درصد 

مدارس غیر دولتی در این طرح بزرگ قرار گیرند.
وی ارتقای کیفیت با تحول در کلاس درس که به عنوان رکن 
اصلی این ارتقاء، آموزش معلمان و آشنایی با روش های آسان 
کید قرار داد و جزو  و فعال یاددهی – یادگیری هستند را مورد تا

اولویت های سازمان متبوعش دانست.

کلانتری 130 نازی آباد
که  از مسئولان کلانتری 1۳۰ نازی آباد درخواست داریم 
گشت زنی به میدان بنفشه  شب ها ماموران خود را برای 
بفرستند این محله واقعا از لحاظ امنیت خیلی با مشکل 
مواجه هست هر شب در این منطقه دزدی گوشی و ماشین و 
گر گشت زنی در این منطقه صورت  دعوا خیلی صورت می گیرد ا

بگیرد شاید این اتفاقات کمتر بیفتد. 
محمدی از تهران 

وام مسکن دانشجویی
چند وقت هست پیگیر هستم تا وام مسکن دانشجویان را 
دریافت کنم ولی هیچ شرایطی برای دانشجویان فراهم نکردند 
و با این شرایط اقتصادی دانشجویان زندگی سختی را سپری 
می کنند. از مسئولان تقاضا داریم که فکری هم برای مسکن 

دانشجویان کنند. 
صمیمی از تهران 

گرانی ها
چرا دولت فکری برای گرانی ها نمی کند دیگر توان خرید 
کثر  را نداریم در حال حاضر روغن در ا از اجناس  خیلی 
گر هم پیدا کنیم باید بالاتر  فروشگاه ها و مغازه ها کلا نیست و ا
از قیمت روی جنس خریداری کنیم از مسئولان تقاضا داریم 

که به این موضوع رسیدگی کنند. 
ک یک شهروند از ارا

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: ساعت هفت صبح 
، زلزله ای به بزرگی ۳/۳ ریشتر در عمق 6 کیلومتری زمین،  دیروز
منطقه صفادشت تهران را لرزاند. این زلزله درحالی در غربی ترین 
نقطه تهران رخ داد که شنبه گذشته نیز زلزله ای ۴ ریشتری در 
حوالی ماهدشت اتفاق افتاد. تکرار این زلزله ها در اطراف تهران، 
شهروندان را کمی نگران کرده است. هرچند زلزله شناسان 
سال هاست خبر از احتمال وقوع زلزله ای با توان بالا در تهران 
می دهند، اما همچنان اقداماتی در جهت کاهش تبعات این 
خ دهد،  گر ر زلزله احتمالی صورت نگرفته است. زلزله ای که ا
تهران را دچار چالش های فراوانی خواهد کرد. در همین راستا، 
فریبرز ناطقی الهی، استاد نمونه کشور در مهندسی زلزله، درباره 
کثر  تکرار لرزش های اطراف تهران، به »آرمان ملی« گفت: اینکه ا
گسل های کشور ایران و حتی کشورهای همسایه به دلیل حرکت 
صفحه ها در زیر زمین، فعال هستند. این فعالیت به این معنی 
است که اینها دائما تحت تنش قرار می گیرند و انرژی را جمع 
می کنند و در زمان های مشخصی که این تنش از حد مجاز 
سنگ بالاتر رفت، سنگ می شکند، و بعد اثرش می شود زلزله. 
این رخدادها در این پهنه هایی که دارای گسل هستند، خیلی 
بعید نیست. اما اینها می توانند هشدارهایی باشند که در این 
مناطق، انرژی به صورت گسترده تری تجمع کرده است و نیاز 
به دقت بالاتری دارد. مساله این است که ما همه این مسائل را 
سال هاست که می دانیم. نسبت به شرایط زمین در کشورمان 
کثر نقاط کشور روی گسل های  گاه نیستیم. می دانیم که ا ناآ
فعال است و این گسل طبیعتش این است که مدام انرژی را 
گر می بینیم  جمع می کند و در یک مرحله ای رها می کند. حالا ا
که در اطراف تهران مثل صفادشت و زلزله هفته گذشته در غرب 
کرج، به این معنی نیست که فعالیت عجیب غریبی در این مناطق 
روی می دهد، ولی هشدار بر این است که ببینید این منطقه 
فعالیت هایش کمی بیشتر است و تجمع انرژی است که تحمل 
زمین یا تحمل سنگ بستر کمتر شده است و سبب این می شود 
که هرازگاهی یک تکانی را به سطح زمین بدهد. ولی در سطح 

لایه های پائین این فعل و انفعالات دائما رخ می دهد. 
   به فکر کاهش تبعات باشیم

ناطقی الهی با بیان اینکه بجای پرداختن به اندازه و منطقه رخ 
داده زلزله بهتر است به فکر کاهش تبعات زلزله باشیم، بیان کرد: 
برای من عجیب است که تا زلزله ای می آید همه بیشتر به دنبال 
این هستند که کدام گسل بوده است و به چه عمقی، درحالی 
که دانستن اینها به درد عموم مردم و یک کشور نمی خورد. اینها 
به درد دانشمندان آن رشته و زمین شناسان و زلزله شناسان 
می خورد، تا بتوانند اطلاعاتشان را به روزتر کنند. هیچ خروجی 
از این اطلاعات برای عموم مردم نیست. امیدوارم رسانه ها 
فراتر از اینکه در کجا و چند ریشتر رخ داده است بروند. یعنی به 
گر  مرحله بعدی که حالا در صورت وقوع چه باید بکنیم، یعنی ا
در صفادشت یا در ماهدشت زلزله می آید، اینها هم خودشان 
دارای تمرکز انسانی بالایی هستند، حدود دو سه میلیون نفر در 
همان حول و حوش همین منطقه ای که در دو زلزله اخیر آمده، 
کن هستند. مساله بعدی، نزدیکی آن به گسل های تهران  سا
است با تجمع ده تا دوازده میلیونی، که به نظرمن باید تبعات این 
زلزله را بررسی کرد و از اینکه در کجا آمده و کدام گسل بوده، عبور 
کنیم. برای شهروندان این مهم است که حالا که این زلزله ها در 
زیر زمین، مدام و پشت سر هم رخ می دهد، تبعات این مساله 
برای شهرها، لوله های آب و گاز و خیابان ها و ساختمان های ما 

چیست، اما متاسفانه کسی به این مساله اهمیت نمی دهد، چون 
مرحله بعد شناخت زلزله و گسل، اقدامات است، اما به این مرحله 
کسی توجهی نمی کند و هیچ اقدامی صورت نمی گیرد و این جای 
تاسف است که در یک روز و یک ثانیه، همین حالا که صحبت 
می کنیم، می تواند منجر به این شود که همه غافلگیر شویم و زلزله 
بزرگ متاسفانه رخ دهد و عملا تقریبا به احتمال قوی 6 نفر از هر 1۰ 

نفر در همان شوک اولیه زلزله از بین خواهند رفت. 
   ایران؛ کشوری لرزه خیز 

گر امروز در  او در ادامه افزود: اصل موضوع این است که ا
صفادشت زلزله می آید، فردا در مشهد خواهد بود، پس فردا 
در جنوب کشور خواهد بود، ممکن است چند روز دیگر هم در 
تهران باشد. پس اینکه کشور ما لرزه خیز است، ما این را می دانیم. 
پس آنقدر دنبال گسل نباشیم و دنبال راه و چاره باشیم و اینکه 
چکار کنیم تا مصون بمانیم. ناطقی الهی درباره اقداماتی که 
باید در راستای پیشگیری از آسیب های زلزله انجام داد، گفت: 
اولین اقدام این است که مردم باید آموزش های همگانی را 
ببینند، که در زمان زلزله چه باید بکنیم. خب ما هیچ کداممان 
کنون زلزله ای رخ دهد، همه نگاه  گر هم ا هیچ نمی دانیم. یعنی ا
می کنیم تا ان شاءا... بیاید و از کنارمان ردشود، که صداوسیما 
در این میان نقش مهمی دارد که متاسفانه صداوسیما بیشتر 
به دنبال بحث های حاشیه ای است. درکنارش باید دولت 
وامی را به ساختمان های تهران بدهد تا ساختمان ها به سمت 
مقاوم سازی بروند. تازمانی که دولت این وام ها را ندهد، مطمئن 
باشید که مردم خودشان نه پول دارند که بروند مقاوم سازی 
کنند، نه می توانند. قانون باید وضع شود و به جدیت هم اجرا 
شود. نه اینکه مثل الان اصلا مهندس ناظر سر ساختمان 
نمی رود و هرطوری که می خواهند ساختمان را می سازند و بالا 
می آید و متاسفانه بعد از یکی دو سال می بینیم که در یک زلزله از 
بین رفت. همین اتفاقی که در بم افتاد. ساختمان های نوسازش 
که با فولاد و بتن بود، و همه تصور می کردند مقاوم خواهند بود، 
بیشترین تخریب ها را دیدند و نشان می دهد که ما اقدامات 
لازم را انجام نداده ایم. باید یک سیستم های مدیریت بحران 
کزی داشته باشیم که در مناطق مختلف  در شهر باشد، مرا
دپوی دارو داشته باشیم. باید محل کفن و دفن تعیین شده 

کرده در یک شهر ده میلیونی، چهار  گر خدای نا باشد، زیرا ا
میلیون نفر از بین بروند، دوروز بعدش باید همه آن شهر تخلیه 
شود، زیرا عفونتی که ایجاد می شود، بقیه بازماندگان را هم از 
بین خواهد برد. پس ببینید همه این برنامه ها مشخص است. 
بارها این مسائل به شهرداری ها، به ارگان های مختلف گفته 
شده، منتهی چون این اقدامات سخت و هزینه بر است و به 
این دلیل که دوره مدیریت ها کوتاه است، شهردارها می گویند 
که من دو سه سال اینجا هستم و دوره مدیریت من کوتاه است، 
چرا وارد یک اقدام بزرگ و دردسر ساز شوم؟ اما کشورهای دیگر 
که زلزله خیز محسوب می شوند، از قبل خود را برای این مسائل 

آماده کرده اند. 
   تجربه زلزله مکزیک

اظهار  زلزله بیست سال قبل در مکزیک،  به  اشاره  با  او 
که بیشتر  خ داد  کرد: بیست سال قبل در مکزیک زلزله ای ر
ساختمان هایش از بین رفت و افراد بسیاری کشته شدند. بعد از 
آن بیست سال فعالیت کردند و اقداماتی را که به آن اشاره کردم، 
انجام دادند. زلزله بعدی که درست بیست سال بعد از زلزله قبلی 
رخ داد، تنها 9۰ نفر کشته شدند و ساختمان ها ایمن شده بود. 
پس به راحتی می شود گفت که در بیست سال، در ده سال، در 
پنج سال می توانیم جامعه را به صورت نسبی به سمت شرایط 
ایمن ببریم. اما متاسفانه این اقدامات صورت نگرفته و همچنان 
هم رخ نمی دهد. اقداماتی که انجام می شود هم بیشتر جنبه 
نمایشی دارد. در اسفندماه شهرداری تهران هرسال یک مانور 
نمایشی در یک بوستانی می گذارد، بدون اینکه مردم منطقه 
بدانند و در رادیو و تلویزیون تبلیغ شده باشد. درحالی که در 
مانور باید تمام آحاد مردم درگیر شوند. متاسفانه هیچ کس به این 
مساله بها نمی دهد. تا آن روز موعود که همین لحظه هم می تواند 
گر رخ بدهد، من تعجب نمی کنم. زیرا از  در تهران رخ بدهد، که ا
نظر ما زمان وقوع زلزله گذشته است و هر لحظه ممکن است رخ 
گر نیامده، خواست خداوند بوده است. وی درباره اینکه  دهد. ا
تکرار این زلزله ها آیا می تواند نشانه و هشداری جدی باشد، افزود: 
می تواند باشد و هم می تواند مثل فیوزی باشد که کم کم انرژی اش 
را رها می کند. شاید هشدار اصلی که ما باید بگیریم این است که 

منطقه فعال است و ما باید اقدامات لازم را انجام دهیم. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از دو زلزله اخیر منطقه صفادشت تهران

صدای پای زلـــزله

زنان راننده وسایل حمل و نقل 
عمومی می شوند

بر  کید  تا با  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
حمایت از به کارگیری بانوان در حمل و نقل 
 ، شهری پایتخت گفت: بانوان، قانون مدارتر
کم حادثه تر و دارای ظرفیت بالای شغلی در 
حمل ونقل عمومی هستند. در پی اظهارات 
کاشانی، عضو شورای  گذشته حبیب  هفته 
اسلامی شهر تهران، در صحن علنی شورا مبنی 
گواهینامه  بر لزوم به کارگیری بانوان دارای 
پایه یکم در حمل و نقل عمومی شهر تهران 
)خطوط اتوبوسرانی بی آرتی(، این پیشنهاد با 
استقبال و حمایت از سوی رئیس پلیس راهور 
فراجا مواجه شد و سردار سید تیمور حسینی 
ضمن حمایت رسمی از حضور بانوان در حوزه 
رانندگی وسایل نقلیه سنگین )حمل و نقل 
عمومی(، تصریح کرد: بارها اعلام کرده ام که 
بانوان از دقت، نظم و رعایت قانون بالاتری 
نسبت به بسیاری از مردان برخوردار هستند. 
وی افزود: بررسی های ما نشان می دهد که 
خسارات  حتی  و  تخلفات  تصادفات،  آمار 
جانی در بین رانندگان زن به طور محسوسی 

پایین تر است.
وی ادامه داد: طبق اطلاعات موجود، در 
تهران بین ۳۴۰ تا ۳۵۰ خانم دارای گواهینامه 
محدود  تنها  آمار  این  که  هستند  یک  پایه 
به پایتخت است، بسیاری از این بانوان در 
حال حاضر در جاده های کشور با کامیون ها، 
کامیونت ها و اتوبوس های مسافربری فعالیت 
می کنند و سابقه موفق و بدون حادثه ای نیز 
دارند، این موضوع نشان می دهد که توانمندی 
بالای زنان در این حوزه نباید نادیده گرفته شود. 
سردار حسینی با اشاره به آمادگی پلیس راهور 
برای حمایت از اجرای چنین طرحی افزود: 
گر مدیریت شهری و سازمان های ذی ربط  ا
تصمیم به استخدام بانوان در خطوط بی آرتی 
بگیرند، پلیس راهور نه تنها مخالفتی ندارد، 
بلکه کاملاً حمایت می کند. این طرح می تواند به 
اشتغال زایی برای بانوان منجر شود و به موازات 
آن، سطحی از برابری شغلی در حوزه هایی 
که پیش تر به طور سنتی مردانه  کند  ایجاد 

تلقی می شد .

65درصد جانباختگان تصادفات 
جوان هستند 

جانشین پلیس راهور فراجا گفت: سالانه 
حدود ۲۰ هزار نفر در تصادفات جان خود را از 
دست می دهند که 6۵درصد از جانباختگان 

جوانان۲۰ تا ۳۰ ساله هستند. 
سردار حسن مومنی به ایرنا گفت: از بعد 
تولید  درصد   ۸ تا   ۷ تصادفات  اقتصادی، 
ناخالص ملی را در برمی گیرد و امیدواریم در 
سال تولید ملی بتوانیم کاهش تصادفات را 
رقم بزنیم.  وی ادامه داد: از منظر جوانی 
جمعیت نیز سالانه حدود ۲۰هزار نفر جان 
خود را در تصادفات از دست می دهند که 
از این بین 1۰ تا 1۵ درصد نیز دچار معلولیت 
در  جانباختگان  درصد   6۵ می شوند و 
تصادفات افراد در سنین ۲۰تا ۳۰سال هستند.  
وی اضافه کرد: در حوزه درون شهرها عابرین 
قربانی  بیش ترین  موتورسواران  و  پیاده 
تصادفات هستند و باید در این خصوص 
برنامه ریزی جدی داشت.  سردار مومنی 
نقطه   ۸۰۰ و  هزار  وجود چهار  به  اشاره  با 
حادثه خیز درون شهری افزود: این نقاط 
شناسایی و به استان ها نیز ابلاغ شده است.  
وی اظهار کرد: ۴۲ شهر مجهز به سامانه ثبت 
تخلف است اما عیب هایی در این سامانه ها 
وجود دارد. در خصوص دوربین ثبت تخلف 
دستی در سطح کشور هم باید گفت که فقط 
1۰۰ دوربین سالم داریم و با توجه به اینکه 
سرعت ها در جاده ها افزایش داشته است 
همچنین در تهران بزرگ ۳۷۰ دوربین ثبت 
تخلفات وجود دارد که تنها ۵ تا 6 مورد آن 

کار می کند. 

 تجهیزات جدید
 به محیط بانان تهران

سرپرست معاونت توسعه مدیریت حقوقی 
و منابع حفاظت محیط زیست استان تهران 
از تجهیز یگان حفاظت محیط زیست این 

استان به امکانات و وسایل جدید خبر داد. 
، داود قاسم زاده سرپرست  به گزارش مهر
منابع  و  حقوقی  مدیریت،  توسعه  معاونت 
در  تهران  استان  زیست  محیط  حفاظت 
جریان بازدید از پاسگاه های محیط بانی پارک 
، با اشاره به اهمیت نقش  ملی سرخه حصار
محیطبانان در حفظ تنوع زیستی و منابع 
طبیعی، اظهار کرد: افزایش بهره وری و امنیت 
محیطبانان مستلزم ارتقای تجهیزات و امکانات 
آنان است که در همین جهت اقداماتی برای 
تأمین تجهیزات مورد نیاز انجام شده است.  
کید بر حمایت همه جانبه  وی همچنین با تأ
از نیروهای محیط بان افزود: برنامه ریزی برای 
توسعه زیرساخت ها و تقویت منابع انسانی در 
دستور کار این معاونت قرار دارد تا محیط بانان 
انجام  انگیزه و توان بیشتری در  با  بتوانند 
گفتنی  کنند.   مأموریت های محوله فعالیت 
است؛ پارک ملی سرخه حصار یکی از مهم ترین 
زیست بوم های استان تهران محسوب می شود 
که با چالش های زیست محیطی متعددی 
یگان  نیروهای  مؤثر  حضور  و  است  روبه رو 
از این  کلیدی در حفاظت  حفاظت، نقش 

منطقه ایفا می کند. 

علیرضا رئیسی در همایش تحول در ایمنی و بهداشت 
حرفه ای از مرگِ سالانه 1۰هزار کارگر براثر حوادث ناشی از 
کار خبر داد. ارائه آمار حوادث کار از سوی یک مقام وزارت 
بهداشت موضوعی کم سابقه است و ارائه ی چنین آماری 
با این میزان اختلاف نسبت به آمارِ رسمیِ قبلا اعلام شده، 

عجیب است. 
به گزارش ایلنا، براساس گزارش سازمان پزشکی قانونی، در 
شش ماه نخست سال 1۴۰۳، یک هزار و ۷۷ کارگر بر اثر حوادث 
کار جان خود را از دست داده اند؛ این آخرین آمارِ رسمی از 
حادثه  کار منجر به مرگ کارگران است. بر این اساس، در این 
بازه زمانی به طور متوسط در هر ماه حدود 1۸۰ کارگر، هر هفته 
نزدیک به ۴۵ کارگر و هر روز بین 6 تا ۷ کارگر جان خود را از دست 
داده اند.  در ایران معمولا آمار حوادث کار از سوی سه نهاد 
، سازمان تأمین اجتماعی و  رسمی منتشر می شود: وزارت کار
سازمان پزشکی قانونی. البته آماری که از سوی پزشکی قانونی 
منتشر می شود به دلیل در برگرفتنِ تمام کارگران رسمی و غیر 
رسمی و همچنین اتباع، در مقایسه با دو نهاد دیگر کامل تر 
گرچه به باور بسیاری از فعالان کارگری حتی آماری که  است. ا
از سوی پزشکیِ قانونی نیز منتشر می شود، نمی تواند حقیقتِ 

آمار حوادث کار را بازگو کند. 
ضمن اینکه باید یادآور شویم که پنهان کاری در زمینه بیان 
آمار واقعی، مانند حوزه های دیگر، دامانِ آمار حوادث کار را هم 
گرفته و تفاوت آنچه اعلام می شود با آنچه در واقعیت اتفاق 

می افتد را باید از این منظر هم نگریست. 
گاهی از تفاوت آمار مراجع رسمی با یکدیگر و تفاوت این  با آ
آمار با آنچه در واقعیت اتفاق می افتد، به سراغ صحبت های 
اخیر معاون بهداشت وزارت بهداشت می رویم؛ علیرضا 
رئیسی در همایشی تحت عنوان »تحول در ایمنی و بهداشت 
حرفه ای« از مرگِ سالانه 1۰هزار کارگر براثر حوادث ناشی از کار 
خبر داده است. ارائه آمار حوادث کار از سوی یک مقام وزارت 
بهداشت موضوعی کم سابقه است و ارائه  چنین آماری با این 
میزان اختلاف نسبت به آمارِ رسمیِ قبلا اعلام شده، عجیب 
گر آنچه معاون وزارت بهداشت اعلام کرده را مبنا قرار  است.  ا
دهیم، باید بگوییم که ماهانه بیش از ۸۰۰ کارگر و روزانه حدود 
گر این آمار را  ۲6 تا ۲۷ کارگر جان خود را از دست می دهند. ا
گر حتی آنچه در  با آمار رسمیِ سال گذشته مقایسه کنیم و ا
شش ماه ابتدایی سال اتفاق افتاده را به کل سال تعمیم 
دهیم - یعنی مرگ بیش از 1۲ کارگر در روز - متوجه تفاوتی 

غیرمنتظره خواهیم شد؛ تفاوتِ آماری ای که تا به امروز اصلا 
مطرح نبوده است. 

، در  فرشاد اسماعیلی، حقوقدان و پژوهشگر حقوق کار
گفت وگو با »ایلنا« در رابطه با آمار ارائه شده از سوی معاونت 
بهداشت وزارت درمان می گوید: واقعا چنین آمار و چنین 
سیاهه ای عجیب است و وزارت بهداشت باید در این خصوص 

توضیح بدهد. 
اسماعیلی در ابتدا به قابل پیش بینی بودنِ تفاوت آمارهای 
رسمی اشاره کرد و گفت: البته سیاهه ای که نسبت به آمار وزارت 
کار وجود دارد موضوع عجیبی نیست. سال هاست وزارت کار 
آماری ارائه می دهد که در این آمار فقط کارگاه های رسمی 
و کارگران بیمه شده قرار دارند. همچنین فرار کارفرمایان و 
پیمانکاران و ترس کارگران از ارائه گزارش حادثه کار و همچنین 
سازشِ کارفرما با خانواده  کارگرِ متوفی، مزید بر علت شده که 
آمار رسمیِ حوادث کار سیاهه بالایی داشته باشد. وزارت کار 
هم به این مشکل واقف است و می داند آماری که ارائه می دهد 

صرفا مربوط به بخشی از کارگرانِ بیمه شده است. 
آمار پزشکی قانونی

وی در ادامه در خصوص سیاهه  آمار پزشکی قانونی نیز 
گفت: آمار پزشکی قانونی از آمار وزارت کار بیشتر است، به 
این دلیل که آماری که از سوی این مرجع اعلام می شود 
مربوط به تمام فوتی هاست و کارگران بیمه نشده و اتباع را هم 
دربرمی گیرد. با این حال، خیلی اوقات گواهی فوت، سهوا یا 
شاید هم گاهی به عمد، به شکل دیگری نوشته می شود؛ مثلاً 
« عنوانِ »ضربه جسم سنگین  به جای »حادثه ناشی از کار
« در گواهی فوت می آید و منجر می شود آن مورد از آمار  به سر
خارج شود. این خطاها می تواند منجر به ثبت آمار نادرست 
درباره حوادث ناشی از کار شود. بنابراین رقم سیاهه در آمار 

ارائه شده از سوی پزشکی قانونی نیز وجود دارد. 
این پژوهشگر حقوق کار گفت: در سال های اخیر مبنای ما 
، آمار پزشکی قانونی بوده است.  برای ارائه ی آمار حوادث کار
این آمار بین 1۰۰۰ تا ۲۰۰۰ مورد بوده است، که به صورت میانگین 
به 6 تا ۷ مورد در روز می رسد. این در حالی است که می دانیم 

تعداد واقعی حوادث بالاتر از این آمار است. 
رقم سیاهه ای که با توجه به آمار رسمی تخمین زده می شد 
اما با آنچه از زبان مقام وزارت بهداشتی عنوان شد، تفاوت 
قابل توجهی دارد. به طوریکه حتی این پژوهشگر حوزه کار 
آن را عجیب می داند و می گوید: معاون وزارت بهداشت آمار 

1۰هزار نفری اعلام کرده که برای ما که پیگیرِ موضوع حوادث 
کار هستیم بسیار عجیب است. یعنی 1۰برابرِ چیزی که تا امروز 
عنوان می شد! این موضوع البته نیازمند بررسی دقیق و مستند 
است، زیرا چنین افزایشی در یک سال، به نظر غیرمعمول 

می رسد. 
وزارت بهداشت مستندات ارائه دهد

گر این آمار صحیح باشد،  این پژوهشگرِ حقوق کار گفت: ا
نشان دهنده وضعیتی بسیار نگران کننده است؛ یعنی فوت 
گر بر فرضِ دور این رقم صحیح  ! ا روزانه ۲۷ کارگر در کشور
باشد، یعنی طی سال ها این رقم تکرار شده و باید پرسید که 
این آمار تا به حال کجا بوده؟ چرا وزارت بهداشت تا امروز آن 
را اعلام نکرده است؟ هرچند 6 تا ۷ فوتی در روز هم بسیار بالا 
و فاجعه است اما آمارِ ۲۷فوتی در روز واقعا عجیب است! این 
گر قرار است آن را تکذیب کنند  آمار یا صحت دارد یا ندارد؛ ا
باید بگویند این خطا به چه علت بوده؟ مگر می شود معاون 
وزیر خطایی چنین فاحش کند؟! عدم شفافیت در این زمینه 
می تواند به گمراهی پژوهشگران و محققان منجر شود و اعتبار 

آمارها را زیر سوال ببرد. 
گر این آمار صحیح باشد، نشان دهنده  اسماعیلی افزود: ا
یک بحران عمیق در ایمنی کار است. این وضعیت ضرورت 
تعیین بودجه و سازکارهای لازم برای پیشگیری از حوادث 
کاری را افزایش می دهد. به هر حال معتقدم باید این موضوع 
بازتاب داده شود و مدارک و مستنداتِ این آمار هر چه سریع تر 

منتشر شود. 
این پژوهشگر حقوق کار گفت: ضمن اینکه این آمارِ ضد 
و نقیض به وضوح نشان می دهد که مسائل کارگری و آمار 
مربوط به این حوزه و مخصوصا مسئله ی ایمنی در کشور به 
یک موضوع سیاسی تبدیل شده است. یعنی اراده ای سیاسی 
نمی خواهد آمار و ارقام دقیق در این حوزه منتشر شود. به 
عنوان مثال، اطلاعاتی از جمله تعداد کارگران زن، کارگران با 
قراردادهای کوتاه مدت و بلندمدت در دسترس نیست. این 
آمارها برای برنامه ریزی پژوهشگران ضروری است، اما اراده ای 

برای در دسترس قرار ندادنِ این آمار وجود دارد. 
، به ویژه  اسماعیلی گفت: در حوزه حوادث ناشی از کار
فوتی ها، وضعیت آمار نگران کننده است و آماری که از سوی 
معاونت وزارت بهداشت مطرح شد، اوضاع را نگران کننده تر 
می کند. همان طور که قبلا گفتم آمار مرگ روزانه 6 تا ۷ کارگر 

ک!  فاجعه است و آمار تازه مطرح شده وحشتنا

بحران عمیق در ایمنی کار


